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Kraamverkoper:

Lokaal? Lokaal! 
Dat was vaak mijn eerste reactie op de vraag of de groenten die 
ik verkoop hier op de torenmarkt echt lokaal was. Deze hoor ik 
inmiddels niet meer zo vaak. In ieder geval niet van Rotterdammers. 
Ik denk dat ik hier nu zo’n 15 jaar sta en het bevalt mij nog steeds 
heel goed. Ik verkoop vooral seisonale groenten. De grootste markten 
hebben wij altijd tijdens het begin van het seisoen. Dan wordt meestal 
het meeste geoogst. In ieder geval uit de tuin zelf. Daarna hangt het 
er vanaf hoe veel er nog te oogsten valt. Op de andere dagen werk ik 
voornamelijk in het voedselcentrum dat we hier hebben. Ik geef les 
over verkopen op de markt voor jongeren maar ik vertel ook over het 
aanbouwen van groenten zelf. Juist die combinatie van het verkopen 
en mensen ook iets kunnen leren dus mijn kennis door te geven vindt 
ik erg leuk. Op de markt ontmoet je de mensen en vaak komen ze dan 
terug naar een les, soms duurt dat langer en soms zijn ze meteen 
enthousiast en geïnteresseerd. Ik denk ook wel dat dat interesse komt 
door de plek die hier ontstaan is: laagdrempelig, heel groen met een 
hoop enthousiasme mensen. 



Torentuin helper: 

In het begin moet ik zeggen was het wel moeilijk. Mensen moeten 
altijd wennen aan een nieuwe markt maar ze moesten vooral wennen 
aan het concept van de torenmarkt. De tuin was daar niet echt het 
probleem. Je ziet hoe leuk het geworden is. Hier komen mensen echt 
bij elkaar en werken samen. Ik hielp zelf altijd ook met het planten 
verzorgen en oogsten nu zijn vooral gemotiveerde buurtbewoners 
maar ook mensen uit de rest van de stad hier bezig met het verzorgen 
van de groentes. Maar daarnaast hebben we natuurlijk nog onze 
voedselmachine zelf.
Toen het gebouwd werd waren mensen echt sceptisch. Ik bedoel dat 
begrijp je wel, het is een enorm groot ding. Maar goed, velen hebben 
in de loop van de tijd begrepen dat wij hierdoor wel onafhankelijk 
geworden zijn wat de voedselproductie betreft. Mensen hebben 
altijd tijd nodig om aan iets nieuws te wennen. Ik vind ook wel dat 
het een heel bijzonder gebouw is. Een van de eerste voedseltorens 
in heel Nederland. ‘s nachts glimt hij echt omdat de lichten erin 
weerspiegelen en over dag verdwijnt hij af en toe in de hemel. 



Programma ontwerper voedselcentrum:

De markt en het voedselcentrum zijn dicht met elkaar verbonden. 
Kooplui geven of zelf les of ze zijn nieuwsgierig wat voor programma 
wij opgezet hebben voor de aanstaande periode. Het wisselt heel erg 
eigenlijk. Overdag geven wij vaak les. Dit is soms voor specifieke 
doelgroepen. Dus bij voorbeeld een schoolklas die langs komt maar 
ook volwassene van alle leeftijden en herkomsten die hier iets willen 
leren over of het verkopen van groenten of echt het aanbouwen van 
groenten. Een paar keer in het jaar geven wij ook een tour door 
de voedselmachine. Die is gratis want we willen graag dat mensen 
komen kijken om te snappen wat hier gebeurd. Het doel is altijd om 
het zo laagdrempelig mogelijk te organiseren, dat was het al altijd. 
We zijn blij dat we voor het educatieve programma gesubsidieerd 
worden. Een aantal kramen op de markt brengen ook wat geld 
op, maar niet genoeg om dit op een goeie manier te kunnen laten 
draaien.



Verdiepings coordinator 10-25:

We zijn trots dat wij het voor elkaar krijgen om de groenten hier 
lokaal te kunnen produceren. De stappen die je eerder in het proces 
van groentenproductie had liggen hier allen op een plek. Wij zaaien 
de zaadjes uit onze eigen planten, kweken deze, oogsten ze hier en 
transport en verpakken hoeft bijna niet. Ik bedoel je pakt de grote 
goederen ligt en daarmee breng je het naar beneden. Het leukst 
vindt ik het als mensen langs komen om te kijken. Ze zijn vaak onder 
de indruk wat er hier gebeurt en hebben veel vragen over hoe alles 
werkt. En on top krijgen ze ook nog eens een prachtig zicht voor heel 
Rotterdam als het weer meewerkt. 


